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Bil med båt, eller. I I 

Om føreren av denne ekvipa Jen ble rå
det til å nu aken på hodet og bruke 
båten til å frakte bilen hjem til 0 lo, 
vet vi ikke. Heller ikke om en lik lø -
ning på tran portproblemet ville være 
mer lovlig og tilrådelig enn den om ble 
valgt. 

I det hele tatt vet vi omtrent ingenting 
om de bildene vi trykker på denne i
den. Vi vet bare at de er ekte nok og 
ikke arrangerte (om noen kulle tro 
det), at de er noen år gamle, og at bi
len/båten ble innbragt til Biltilsynet 
gamle ta Jon i Tøn berg etter at UP 
hadde påtruffet dem på E 18. 

De to mer kan man pekulere. Speku
lere på hva lag oppfatning folk har 
av fy ikken lover når de kan legge i 
veg med en va trukken gammel holk 
tredd nedover bilen som hette. Nå tål
te de gamle Volvoene litt av hvert. .. 
Men dog. Fjærer, tøtdempere og en 
del annet må ha hatt en tri tørn. 

Legg merke til måten båten er fe tet på. 
Gadd vite om eieren hadde turt at e 
på en lik ri ikabel fortøyning om den 
hadde befunnet eg i itt rette element? 
Og ikke beveget eg opp/ned gjennom 
Ve tfold-land kapet blant intet
anende medtrafikanter i 50-60-
70 km/t? 

En av økonomene hodepiner sie å 
være at all økonomi k teori bygger på 
en forut etning om at aktørene i mar
kedet er ra Jonelle kapninger om gjør 
ra Jonelle valg. Virkeligheten vi er eg 
ofte å være en annen. Kan kje er det 
på amme måte for de om jobber med 
trafikk ikkerhet. Man kan bygge gode 
veger, gi førerne kikkelig opplæring, 
overø e dem med trafikk ikkerhetsin-

forma Jon, la politiet og biltil ynet 
kontrollgjeng lure bak annenhver bu k. 
Likevel handler en del mennesker på 
de merkelig te og me t trafikkfarlige 
måter. 

Selv agt er det ille. Forferdelig ille. 
Men det er nå litt - i hvert fall bitte
litt - herlig og. Synes vi. Er det ikke 
nettopp den irrasjonelle faktoren om 
gjør menne ket til det det nå en gang 
er? Uråd å holde i lenker, og med ev
ne og vilje til å utføre de utrolig te og 
merkverdig te pre ta Joner? Enkelte 
ganger går det helt galt, men noen gan
ger kan det være til gavn for hele men
ne keheten. Og andre ganger til latter 
for deler av den. 

• 



Arbeidet med Nor k veg- og 
vegtrafikkplan 1994-97 er nå 
kommet i gang både i Vegdirek
toratet og ute i fylkene. Fore
løpig er man inne i en 
strategifa e der rammene for den 
videre planleggingen skal fastset
tes. Norsk veg- og vegtrafikk
plan vil danne grunnlaget for all 
virk omhet i veg ektoren i pe
rioden. 

I forbindelse med trategiar
beidet inviterte vi representanter 
for de ulike vegbruker-interes
sene til et seminar i Tønsberg 
tidligere i høst. Flere av delta
kerne uttrykte glede over at de 
ble tatt med på råd på et så tid
lig tidspunkt i trategiarbeidet. 
Jeg pekte i den forbindelse på at 
vegplanarbeidet er en langvarig 
pro es der brikkene faller suk
se ivt på plas fra de første 
overordnede overlegningene i 
Vegdirektoratet til den avslut
tende behandlingen i Stortinget 
med detaljert debatt om f.eks . 
hvilke veganlegg om kal prio
riteres og hvilke om ikke kal 
det. Derfor er det viktig at alle 
som øn ker å øve innflytelse på 
pro es en vet når togene går. Og 
de før te togene begynner alle
rede nå å tilles opp på ta jonen. 

Et av de viktigste spørsmålene vi 
etterhvert må ta tilling til her i 
Ve tfold er hvordan vi skal fore
slå at det prioritere mellom E 18 
i nordfylket og de svært påkre
vede byprosjektene i Hor
ten/Borre og Tønsberg. 

Informasjons
blad for 

Statens vegvesen 
Vestfold 

VÆR 
VAKEN 
· TQGET 

GAR! 
I hvilken grad kal det forbere
des for en utbygging til fire felt 
mellom Eik og Helland, og hvil
ken utbygningstakt skal det leg
ge opp til? Vi må imidlertid 
og å være klar over at de utvi
dede investeringsrammer vi ny
ter godt av i denne vegplan
perioden og om vi og å er fore-
peilet i neste, før t og frem t har 

sin bakgrunn i Statens øn ke om 
å få til en tilfred stillende trafikk
avvikling på den na jonale tam
vegen gjennom fylket vårt. Man 
er derfor blåøyd om man tror at 
di se midlene fritt kan beregnes 
brukt på andre strekninger, elv 
om behovet er aldri å stort. 

I det hele tatt er det viktig for de
mokratiet at folk og politikere på 
kommunalt og fylkeskommunalt 
nivå vet hva om kan påvirkes på 
hvilket tidspunkt. Vi er det og-
å i behandlingen av vegplaner. 

Ofte er det slik at de som ser seg 
lite tjent med et pro jekt 

Fotos: 

først mobili erer i det vegen er 
vedtatt, og det er klart for alle at 
den vil bli bygget. Da har imid
lertid toget gått, og vi om fag
myndighet kan lite annet gjøre 
enn å slå ut med hendene og 
beklage. 

Beslutningspro e sene i vårt 
amfunn er paradok alt nok 

langvarige og kompli erte nett
opp av hensyn til at alle menin
ger skal høres. Kanskje er 
demokrati eringen blitt demo
kratiets fiende? Dette mi forhol
det er selvfølgelig og å en 
utfordring for oss i Staten veg
vesen. Vi må arbeide for en kor
tere og mer effektiv planprosess 
og vi må legge mer arbeid i å in
formere om pro es en og hvilke 
beslutninger som fattes på hvil
ket tidspunkt. Herved er leserne 
av Vestfolder'n i hvert fall var -
let om at de som ønsker innfly
tel e på utviklingen i veg- og 
vegtrafikksektoren i neste veg
planperiode må innlede itt en
ga jement nå. 

Til lutt vil jeg ønske alle våre 
forbindelser og samarbeids
partnere i kommunal- og fylkes
kommunal virksomhet , det 
private næring liv og i organisa-
jonene en riktig god jul, og øn

ske alt godt for det nye året. 

/ 
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Utfordringer i Norsk veg- og vegtrafikkplan 1994-97: 

E18, miljø og 
hovedvegutbygging 
i byene 
I løpet av denne høsten har Statens vegvesen i de enkel
te fylker startet arbeidet med Norsk veg- og vegtrafikk
plan (NVVP) for 1994-97. Når dette leses har vi 
utarbeidet et «Strateginotat» der behov, mål og mulig må
loppnåelse innenfor antatte økonomiske rammer er vur
dert. Dette strateginotatet vil danne grunnlaget for selve 
NVVP-arbeidet for 1994-97 som vil pågå i fylkene til utpå 
vinteren 1992. 

I retning linjene for arbeidet med tra
teginotatet har Vegdirektoratet trukket 
opp en del framtid ut ikter, utfordrin
ger og mål for utviklingen på veg- og 
vegtrafikk ektoren fram mot år 2000. 
En del av di e er gjengitt nedenfor. 

Av de framtid utsikter direktoratet 
øyner kan vi nevne 
- tørre realvek t i oljepri ene enn før 

antatt 
- trengere avga krav til kjøretøyene 
- tørre interna jonal avhengighet på 

tran portmarkedet, på godt og ondt 
( tikkord : EF) 

- økt at ing på turi me i Norge 
- tadig flere vil bo i byer og tett te-

der (80 % i år 2000) 
- økt bruk av økonomi ke virkemid

ler i miljøpolitikken . 

Di e ut iktene rei er en rekke utfor
dringer, ærlig på miljø iden: 

- veg ektoren er pe ielt i økely et 
med hen yn til ut lipp reduk joner 
fordi det er mindre poten iale for re
duk jon i andre ektorer 

- ek empelvi må trafikkvek ten ned 
fra 27 til 10% i perioden 1989-2000 

Arbeider med Norsk veg- og vegtrafikk
plan 1994-97 er nå kommer i gang. I 
Vestfold vil bl.a. miljøforholdene i 
Tønsberg og Horten stå semralt i vur
deringene. 

der om Norge mål om reduk jon i 
CQ2-ut lippe! kal nå . 

På denne bakgrunn har Vegdirektora
tet fore lått en rekke m I for vegve e
net virk omhet. Nedenfor er gjengitt 

- Norge øn ker å være et foregang -
land i miljøarbeidet interna jonalt 

- vi har inngått flere interna jonale av
taler om reduk jon av miljø kadeli
ge ut lipp 

Sande-bygda med nåværende El 8 ril venstre i bildet. Utbyggingen av stamvegnet
tet vil bli semralt i NVVP 1994-97. Ny E18 skal bygges i skogkanten ril høyre 
i bilder. 



en del av de viktig te og me t konkre
te målene: 

Miljø: 
- antall boliger lang rik veger med 

et ute tøynivå over 65 dbA kal re
du ere med 30% innen 1. 1. 1998. 

- luftforuren ningen kal redu ere 
bet delig i tørre byer og tett teder. 

- økt bruk av tøy vake vegdekker. 
- vedlikehold av vegkanter og krå-

ninger uten bruk av kjemi ke mid
ler innen 1994 

- kjøretøykontrollene kal bidra til at 
min t 60 % av alle kjøretøyer til
fred tiller tøykravene og min t 
50 % tilfred tiller avga kravene . 

Trafikksikkerhet: 
- bidra til I 0 % færre kadde og drepte 

i 1997 enn i 1984-86 , uan ett tra
fikkvek t. 

- for terket vedlikehold av ulykke -
punkter og - trekninger 

- kjøretøykontrollen kal bidra til at 
min t 80 % av alle kjøretøyer til
fred tiller krav til trafikk ikker
het me ig tandard. 

Framkommelighet 
- gang-/ ykkelveger kal bygges lang 

alle riksveger med en år døgntrafikk 
tørre enn 1000 kjøretøyer og flere 

enn 75 gående/ yklende i døgnet 

- utbyggingen av hovedvegnettet i de 
10 tør te byområdene i landet (de
riblant Tøn berg) er den høye t pri
oriterte oppgaven på inve tering -
iden i 90-årene og kal være full 

ført innen 2005 
- tamveger med år døgntrafikk tør

re enn 15 .000 kjøretøyer kal byg
ge ut med 4 kjørefelt (gjelder tore 
deler av E18 i Vestfold) 

- tamvegnettet kal være ferdig ut
bygget innen 2010 

- alle regionale rik veger kal ha I 0 
tonn heiår bæreevne I . I . 1998 

- bruk kontrollen kal ikre at 90% av 
alle tran porter kjer etter for krift
ene vedrørende vekt , kjøre-/hvile
tid , farlig god I ADR, ikring av la t 
etc. 

Av mål om angår vegetaten egen 
drift og admini tra Jon kan nevne : 
- bruk av egenregikalkyler i anlegg -

driften kal øke til opp mot 20 % 
av bud jettet 

- entrepri eandelen i anlegg driften 
kal øke , ærlig i fylker med lav 

andel 
- konkurran eevnen i vedlikeholdet 

kal dokumentere og bruken av 
egenregikalkyler kal øke 

- mål- og re ultat tyring kal prakti
ere om ledel e prinsipp 

- y temati ke opplæring tiltak kal 
omfatte flere grupper an atte 

- vegkontorene organi a Jon kal 
vurdere innen 1991 . 

I krivende tund har vi ennå ikke et 
full tendig ko tnad over lag for hv:i det 
vil kreve å innfri alle di e målene. 
Imidlertid kan vi antyde at bare om
bygging av E 18 til tilfred tillende mo
torveg tandard gjennom hele fylket vil 
beløpe eg til mellom 3 .5 og 4 milliar
der kr. Vi forut etter da 4-felt veg fra 
Bu kerud gren e til Bomme tad og 2 
felt videre til Telemark. Videre kan vi 
nevne et behov for utbygging av gang
og ykkelveger lang rik vegene på i 
alt 250 mill. kr. 

Vi er optimi ti k på mulighetene for 
å nå målet om å redu ere de me t tøy
ut atte boligene med 30%. I tillegg til 
tøyredu erende effekt av vegomleg

ginger , kjerming tiltak og legging av 
tøy vaka falt , vil fornye( e av bilpar

ken med tadig flere tøy vake biler bi
dra til at dette målet kan nå , og vel å 
det. 

I løpet av vinteren vil vi tarte det mer 
detaljerte arbeidet med NVVP 1994-97 
med blant annet for lag til pro jekter 
og tiltak innen vegutbygging , vedlike
hold og biltil ynet virk omhet for 
perioden 1994-97. Ve tfolder'n vil 
bringe mer informa Jon om dette arbei
det etter hvert om det krider fram. 

• 
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Ordfører Manni Nordli (t.h) og næringssjef Trond Frøyland ønsker næringslivet velkommen til Holmestrand 

Ny E18 gir 
Holmestrand 
nye muligheter 

- Vi har hatt mange forespørsler fra der i tilknytning til den nye vegfra
bedrifter som er interessert i å eta- seen, og det er endelig fastslått at den 
blere seg i Holmestrand, sier Trond nye vegen skal bygges og hvor den 
Frøyland i Holmestrand næringsråd. skal ligge. Nå kan vi derfor ønske 
Hittil har det imidlertid ofte strandet næringslivet velkommen til Holme
på de uavklarte forholdene omkring strand, en by med store utviklings
ny f 18. Nå er forholdene lagt til muligheter, sier Frøyland. 
rette. Vi har regulerte næringsområ-



Veg triden har preget Holme trand 
i en årrekke, og fort att er det man
ge som ikke vil ak eptere valget av 
Kombinasjonslinjen , et valg om er 
tadfe tet gjennom flere Storting -

vedtak. Ordfører Manni Nordli hø
rer selv med til dem om har ført 
en aktiv kamp mot Kombina jon -
linjen i en årrekke. - Jeg to på 
hardere enn de fle te i perioden fra 
1983 til -88 da det var mulig å gjø
re noe med linjevalget , sier Nord
li , men nå må vi inn eat laget er 
tapt og at det gjelder å gjøre det be-
te ut av mulighetene den nye ve

gen gir o . - For arbeid til alle er 
det viktig te av alt, ier ordføreren. 
Derfor har han da også gått inn for 
at arbeidene , når anlegget før t er 
vedtatt , kal komme i gang å fort 
som mulig. - Det er klart at en in
vestering på et par milliarder i San
de og Holmestrand kommer til å gi 
ve entlige ringvirkninger i di trik
tet , lår han fast. 

Nye El8 får to kry områder i Hol
mestrand kommune, ett ved Hille-
tad og ett ved Bentsrud/Solum 

lenger ør. - Vi har tilrettelagt 
næringsarealer mot det ørlig te av 
di e kry områdene, ier næring -
sjefen, og vi ønsker oss etablering 
av et service-anlegg i forbindet e 
med det andre. Den eksisterende in
fra trukturen må kunne utnyttes be
dre enn tilfellet er i dag , og vi må 
få til en videre utbygging. Særlig i 
Solum-traktene er det lagt ut tore 
næringsarealer som vil få enkel og 
god adkom t til den nye motorve
gen . Spe ielt hvi man får gjen
nomslag for at også deler av 
veg y ternet i Holme trand må 
komme inn i prosjektet. 

Høyt på ønskeli ten ho både ord
fører og næring jef tår en ny rik -
veg 315 med tilknytning til 
kryssområdet på Bentsrud/Solum. 
En lik veglø ning vil gjøre at hele 
kommunen vil kunne nyte godt av 
de fordelene den nye motorvegen 
vil gi, og vil også føre til at en tørre 
del av trafikken til Holme trand vil 
gå på den nye vegen enn det tilfel
let ellers ville være. Manni Nordli 
er forberedt på å jobbe hardt over
for Statens vegve en for å få til en 
lik lø ning. 

Viktig for Holme trand kommune 
kan også service-anlegget som fle
re oljeselskaper er interessert i å eta
blere nord for Hille tad bli. Et 
tilsvarende anlegg på E6 i Råde i 
Ø tfold med ben in tas joner, re
stauranter og overnatting mulighe
ter har gitt 165 arbeid pla ser eller 

95 årsverk, og er blitt en av kom
munens tør te arbeidsplas er. 
- For o er det viktig at et slikt 
anlegg og å kan bli et utgang punkt 
for turer og turi me, ier næring -
jef Frøyland. De høyereliggende 

strøk i Holme trand har f.eks . mer 
snø enn det om er vanlig langsky-
ten av Ve tfold, og i Hille tad

området finne det gode mulighe
ter for å bruke kiene både i lysløy
pe, slalombakke og hoppbakke. 

Dessuten vil informasjon om Hol
me trand og re ten av nordre Ve t
fold kunne knytte til et service
anlegg ved E 18. - Vi tenker o s et 
anlegg om og å kan trekke turi ter 
til områder om Lågendalen, med 
lak efi ket ved Brufos , Hvitting
fo og Eidsfoss , sier Nordli. 

Den nye vegen vil også kunne føre 
til at utenverdenen bilde av Hol
me trand kan endres radikalt. 
- Det står ikke til å nekte at folk 
flest i dag tenker på Holme trand 
om det gamle by enteret trengt inn 

under fjellet; et ted man pa erer 
i en tøvete tunnel (som riktignok 
ingen i Holmestrand ville ha vært 
foruten), sier ordfører Manni Nord
li. Men 80% av Holme trands inn
byggere bor oppe på platået, mange 
av dem med den nydeligste ut ikt 
over 0 lofjorden . Med vegen dia
gonalt gjennom kommunen vil opp
fatningen av Holme trand endre 
full tendig. Og det kan ikke her ke 
tvil om at dette vil kunne få vesent
lig betydning for folk og næring -
livet interes e av å slå seg ned hos 
os , legger ordføreren til. 

Holmestrand kommune vil tilrettelegge næringsarealer ved det nye El 8-krysset 
ved Solum. 

- Tenk på Blaafarveverket i Mo
dum , skyter næring jefen entusi
a ti kinn ; 200.000 besøkende bare 
i sommer! Noe likt må det uten tvil 
være mulig å få til også på verket 
i Eid fo om bare forholdene leg
ge til rette for det. 

For Holmestrand del er det viktig 
at et serviceanlegg blir plassert lik 
at det blir naturlig å ta en avstikker 
derfra til byen. - Kan vi fange opp, 
Ja o i I % av de be økende til an
legget og få dem til å handle i Hol
mestrand , så vil dette gi tor gevin t 
for handelsnæringen i byen, sier 
Frøyland. 

Næringssjefen og ordføreren er 
Holme trands utvikling i ly av he
le 0 lofjord-områdets. Dette er det 
befolkning mes ig tyng te området 
i landet , og her er avstanden til det 
nye indre markedet i Europa med 
ine 300 millioner forbrukere min t. 

I dette perspektivet blir vegnettets 
betydning avgjørende. Og med den 
gode tilgjengeligheten Holme trand 
nå vil få både via veg, jernbane og 
jøtran port burde man kunne e 

framtiden lyst i møte om man bare 
klarer å utnytte de mulighetene om 
gis på be t mulig måte. 

• 
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· bedre enn sitt r~kte 
3 av 4 Vestfold-trafikanter misliker at det brukes salt på vegene vin
terstid. Dette viste en spørreundersøkelse Statens vegvesen gjorde 
på vegene i mars. - Jeg liker heller ikke salt i utgangspunktet, sier 
vegmester Rolf Sommervik som har ansvar for vedlikeholdet i nor
dre del av fylket. - Jeg liker forresten heller ikke å ha votter på meg, 
legger han til, men når det er vinter og kaldt er votter en dyd av nød
vendighet. Slik er det med saltet også, skal vi holde hovedvegene i 
framkommelig og trafikksikker stand, må vi bruke salt. 

Skal vi holde hovedvegene i fram
kommelig og trafikksikker tand, må 
vi bruke salt , sier vegmester Rolf 
Sommervik. 

Veg altet etter innene i kok man
ge teder i landet. I Hallingdal opp
levde man for ek empel terke 
prote ter mot alting av rik veg 7 
i fjor vinter. - Det er ikke til å 
komme forbi at alt er en kli ete 
ak, ærlig når det blir brukt på nø 
ier Sommervik. Bilen blir kitten 

og omgivel ene blir tilgri et. Effek
ten på miljøet er mer omtvi tet, men 
den nærme te vegeta Jonen til veg
banen kan nok bli kadelidende. 
- Det bemerke! e verdige er og å 
at men 3 av 4 er kriti k til bruken 
av alt , å er 2 av 3 og å fornøyd 
med utføre! en av altingen , legger 
han til. 

-Man liker ikke å gå med vot
ter , men ynes de varmer godt 
når man har de på, med andre 
ord? 

- Ja , nett pp. 

- Men kan ikke trø and gjø-
re amme nytten? 

- På i ete veg holder anden et 
par hundre kjøretøyer. Dette kan 
være greit nok på lavtrafikerte ve
ger, men på El8 måne vi ne ten ha 
trødd hver halvtime for å holde 

vegen i kikkelig tand. Salt er deri
mot pe ielt bra på høytrafikerte ve
ger. De to tørre trafikk de to 
bedre, kan man ne ten i. Trafik
ken karver opp nø- og i laget og 
lar altet virke i dybden. 

Det viktig te argumentet for å bru
ke alt har tidligere vært at det be
drer framkommeligheten på vegene. 
Trafikk ikkerhet effekten har man 
vært mer tvilende til. Sven ke un
der øket er har imidlertid vi t at al
tet har betydelig trafikk ikkerhet -
effekt. Våre naboer i ø t luttet for 
noen år iden å alte en del viktige 
veg trekninger. Dette medførte 
imidlertid 25 % økning i trafikkulyk
kene på di e vegene. - Erfaringe
ne mine er de amme ier 
Sommervik. Salt har vært i bruk 
halvparten av den tiden jeg har job
bet her i Ve tfold og jeg er ikke i 
tvil om at vi hadde flere ulykker de 
vinterene vi ikke altet enn det vi 
har nå. 



Nye metoder har medført at man nå 
kan få en betydelig mer effektiv 
bruk av altet pe ielt når det bru
ke preventivt mot rim og i ing og 
ved ventet nøfa11. I Ve tfold har 
man de i te vintrene gjort for øk 
med befuktet aJt. Saltmengden kan 
på denne måten redu ere med ca. 
20%, bl.a. fordi en langt tørre del 
av altet forblir i vegbanen etter 
predning. Hele 85% av det tørre 
altet har nemlig for vunnet i veg

grøftene før det fikk virke. For be
fuktet alt er det til varende tapet 
bare 20%. 

Denne vinteren vil saltløsning bli 
tatt i bruk i stedet for tørt salt i midt
fylket. Løsningen virker ra kere og 
mer effektivt slik at saltmengdene 
kan redu eres betraktelig. 

I fjor vinter ble det att i gang for-
øk med alt om var fullt opplø t 

i vann i fire fylker . Som et preven
tivt virkemiddel mot rim og på i -
lagt veg var erfaringene med bruk 
av altlø ning i blanding forholdet 
1/4 vært gode. Saltmengden kan 
redu ere med min t 50 % i forhold 
til det om bruke ved tørr alting, 
og altet virker aJlerede etter 30 e
kunder. (Tørt aJt gir før t virkning 
etter bortimot en haJv time). Utleg
ning ha tigheten kan og å øke . 
Saltlø ningen kan bruke i kaldere 
vær enn det tørre altet. Gren en går 
ved + 10°, men den er +6° eller . 

Denne vinteren vil Å veg ta Jon i 
Tøn berg bruke a1tlø ning i nord
fylket vil man bruke befuktet alt. 

BUSKERUD 
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Dette er vegene som vil bli saltet i Vestfold i vinter. 

I ørfylket vil det og å denne vin
teren bli brukt tørt alt. 

I Ve tfold vil det i år om i fjor bli 
brukt alt på hele El8, og de uten 
i Holme trand entrum og på rik -
veg 315 opp på Holme trand fjel
let på rik veg 310 i Kotterud
bakkene og på trekningen Horten 
- Tøn berg på rik veg 35, 308 og 
312 fra E 18 og inn til Tøn berg, 
på innfart vegen til Sandefjord 
(riksveg 305) og på trekningen 
Stein holt - Telemark gren e (rik -
veg 316). De uten «flekksaJte " det 
i kry og på van kelige partier, 

pe ielt ved fro t om hø ten og 
våren. 

- Jeg tror det kan bli aktuelt med 
mer bruk av alt i årene om kom
mer, ier Sommervik. For min egen 
del kunne jeg godt tenke meg å al
te rik veg 319 fra Sande om Svel
vik til Bu kesrud gren e og hele 310 
fra E 18 og inn til Horten. Fort et
ter de milde vintrene må vi og å 
vurdere riksveg 8 i LågendaJen leg
ger han til. 

• 
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Trygg_ Trafikk-sekretær med samarbeid som ledesnor 
0 

· A JOBBE GJENNOM 
ANDRE ER POENGET 
Breidablikk ungdomsskole i 
Sandefjord en strålende ok
toberdag. 140 16-åringer sit
ter som fjetret i skolens 
gymsal. Foran dem, i rulle
stol, sitter Runar Larsen ... og 
forteller med lav stemme 
om dagen som snudde opp 
ned på livet hans. Motorsyk
kelen som skar ut etter sam
menstøtet med en bil. f n 
brukket rygg. f n død kame
rat på båre ved siden av 
ham i ambulansen. Smerte
ne den gang, og i dag. Alvo
ret preger forsamlingen av 
livslystne og livskåte ung
dommer. Mellom ordene 
høres bare stillheten. Ikke 
særlig tøft å være død, nei ... 

Blant tilhørerne i bakgrunnen: Ingrid 
Borud , Trygg Trafikk fylke ekretær 
i Vestfold. Det er Trygg Trafikk om 
tår bak dette opplegget for fylket 

niende-kla singer - et opplegg som 
96 % av elevene i fjor mente burde fort-
ette. «Ikke tøft å være død» vi er ele

vene den grufulle virkeligheten bak 
trafikkulykkene, og vi er dem am
menhengen mellom dere egne hold
ninger og handlinger og denne 
virkeligheten. 

Sammen med Runar denne dagen er 
Erik Werge Bøye en, ung politimann 
i motor ykkeldre fra kammeret i San
defjord , di trikt · ekretær for Trygg 
Trafikk og kjent amatør kue piller i 
hvalfangerbyen . Og Tom Erik Ox
holm, køytekjendi fra noen år tilbake 
og nå trener for kvinneland laget. Sam
men med en jente fra 9. kla se har de 
oppgaven å knytte trådene til ungdom
mene egen virkelighet, forklare og 
formane . 

Av lutning vi henter Oxholm fram ni 

- «Ikke tøft å være død»-teamet gjør en ftott jobb, sier Ingrid Borud, her sam
men med Tom Erik Oxholm (t.v.), Runar Larsen (foran) og Erik Werge Bøyesen. 

av elevene og tiller dem an ikt til an
ikt med de re terende 131 . Ingen 
kjøn ner hvorfor, før han forteller dem 

at stati ti k ett vil ni av de om er tit-
tede i gym alen i løpet av de ne te åre

ne bli drept eller kadet i trafikk
ulykker. Så ber han dem være forsik
tig når de ykler hjem .. 

Ri ikoforståel e, sier Ingrid når vi tref
fer henne etterpå, på ungdommen eget 
nivå , legger hun til. Det er ideen bak 
«Ikke tØft å være død». - Teamet gjør 
en flott jobb, ærlig er det imponeren
de at Runar tiller opp på denne må
ten . Ingrid berømmer og å fylket 
amferd el styre om stiller opp med 



TRYGG TRAAKK 
VESTFOLD 

- Min jobb er først og fremst å initiere tiltak , være ide kaper og få andre i 
gang, sier Ingrid Borud om tror pd in rolle som «libero» i systemet. 

d 70.000 kronene det ko ter gjen
n mføre opplegget for alle fylke nien
de kla inger. 

- Men virker det p lang ikt, 
pør i. D t er greit nok at elevene 
kler mer for iktig hjem fra kolen 

i dag. Kan opplegget endre holdnin
ger varig? 

- Holdninger itter forferdelig dypt, 
varer Ingrid , og det kal mye til for 
endre dem. Skal vi gjøre noe over

for denne viktige gruppen må vi jobbe 
på ~ lelse planet dere og kombinere 
det med faktaopply ninger . Jeg tror ik
ke en kampanje om dette kan t alle 
til å lutte å kjøre fort , men det er ett 
middel av flere. For- og etterarbeid p 
kolen er og å veldig viktig i forbindel
e med tiltak av denne typen. 

- M e av kjekka eriet er el for
ankret i gutten rollefor t el e og et 
beho for terke oppi el er? 
- Ja kal vi endre kulturelt betingen
de roller og oppfatninger om hva om 
er «tøft", er det nødvendig å ha et vært 
lang iktig per pektiv p jobben vi gjør. 
Og det bør vi da og å ha . Et ut lag av 
en lik for tåel e av problematikken er 
og å at vi må legge vekt på å bevi t
gjøre foreldrene , og ærlig fedrene, på 
den uhyre viktige oppgaven de har 
om m deller for ine barn . 

- Høy timuli- økerne tror jeg eller 
vi må for øke å nå med andre 
midler, ier Ingrid . Det pør 
om vi ikke må enda hardere 
inn p følet e planet, og vi må finne ut 
hvor de kan få utløp for ine behov for 

terke opplevet er lik at de ikke avre
agerer ute p vegen . Idrett kret en vil 
kunne pille en aktiv rolle her. Mye 
tyder på at idretter m utfor, vann ki , 
fall kjermhopping og motor port kan gi 
høy timuli- økerne noe, ier Ingrid . 

Etter mange år fart tid om lærer ved 
Krokemoa kole i Sandefjord ble Ingrid 
B rud an att om Trygg Trafikk før-
te fylke ekretær i Ve tfold fra I . ja

nuar 1989. Ved iden av arbeidet i 
kolen har hun arbeidet mye med hold

ning kapende pedagogikk og an var -
læring, og vært aktiv i intern jonalt 
olidaritet arb id og i nærradioen i 
andefjord. Den tore fritid intere en 

er imidlertid folkedan i vid for tand , 
og Ingrid inger eg mer enn gjerne 
i den interna jonale folkedan klubben 
i hjembyen . 

Læreren Ingrid Borud brenner ærlig 
for arbeidet overfor kolene. Her kan 
mye gjøre om vi bare får et kikkelig 
y tem p trafikk ikkerhet inn at en . 
amarbeidet med Skoledirektøren er 

godt, og et hovedmål er å t trafikkun
dervi ningen inn i grunn kolene lokale 
læreplaner . 

- Eller er min jobb før t og frem t 
initiere tiltak , være ide kaper og 

t andre i gang. Jeg føler et an var 
for å ette trafikk ikkerhet p 
dag orden rundt omkring, ier hun. 

- Hvordan oppfatter du eller 
rollen din om Tr gg Trafikk 

f lke ekretær? 
- Min jobb går primært p holding -
kapende arbeid og informa jon. No

en vil kan kje i at dette er oppgaver 
om politiet eller Vegve enet like godt 

kunne tatt eg av, men jeg tror at min 
r Ile om «libero• i dette y ternet kan 
være viktig. tore etater må nød en
digvi være noe mer tungrodde enn det 
vi kan være. Det er lettere for o å få 
kontakt med publikum, og det er lette
re utnytte de tore mulighetene om 
ligger i «nettverk" om kolene , For-
varet, fritid klubber , idrett lag, vel

foreninger pen joni tforeninger o v. 

- Du har kontor p vegkontoret? 
- Ja og jeg har blitt veldig godt mot-
tatt i Vegve enet og godt behandlet på 
vegkontoret. For meg har det vært vik
tig ikke blande meg inn i det om er 
Vegve enet forhold. Jevnt over føler 
jeg meg godtatt om en fullverdig am
arbeid partner, amtidig om jeg me
ner å ha beholdt min egen integritet og 
ikke har «lagt meg flat». Jeg har ært 
bevi t på å bygge opp det jeg vil tå 
for og markere en ny jobb utad , am
tidig om jeg ivaretar amarbeidet inn
ad. langt yne jeg det har godt bra . 

ier Ingrid B rud , ~ r hun ha ter a 
g rde til en ny kole , med nytt lære
planarbeid og nye kontakter . lik g r 
dagene . Møter med menne ker, lag og 
~ reninger. Få dem i gang. Stimulere. 
Gi ideer . Svare p pør m I. Formid
le k ntakt med an varlige etater. 

Å arbeide gjennom andre er poenget. 
amfunnet er fullt a ild jeter. Det gjel

d r bare å nøre opp under flammene og 
gi dem noe brenne for. 

• 
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RUND ØRINGER 
AV TRAFIKKPEDAGOG ROLF M. HAGEN 

Rundkjøringer er på fremmarsj i Norge, så også i 
Vestfold. Det har vist seg at rundkjøringer øker 
trafikkapasiteten og reduserer personskadeulykkene 
vesentlig på de stedene de blir anlagt. Dessverre 
er det fremdeles en god del «blikkskader» i rund
kjøringene. Vi antar det har sammenheng med for 
stor fart. Da rekker man verken å observere annen 
trafikk tilstrekkelig eller å gi andre trafikanter til
strekkelig god nok informasjon om sin kjørerute 
gjennom og ut av rundkjøringen. Slik informasjon 
gir vi ved hjelp av plassering og blinklys. 

Det er fort att mange om tror at 
høye t mulig fart gir tore tid -
gevin ter. Det er fakti k ikke 
lik i dagen tette trafikk . Det 
om gir tørst tid gevin ter er å 

tilpa e farten etter forholdene 

og trafikken forøvrig slik at det 
blir be t mulig flyt. Det gjelder 
og å i rundkjøringer. Sakte fart 
lik at trafikken hele tiden kan 

flyte fra alle kanter i en rundkjø
ring gir tørst trafikkavvikling og 
færre ulykker. 

Rundkjøringer er egentlig en ge
nial kry kon truksjon hvi bare 
ikke fordelene blir spi t opp av 
ufor iktig og uomtenk om 
kjøring. 

Det er du og jeg om avgjør om 
trafikken kaJ være mild og hen
syn full eller hard og brutal. Det 
er du og jeg om avgjør om vi 
og å kal få vekk «blikk kadene» 
i rundkjøringene. 

Det yne å her ke tor u ikker
het om hvordan man skal kjøre i 
en rundkjøring , det gjelder både 
pla ering og bruk av blinkJy . I 
den ammenheng er det viktig å 
være oppmerksom på at der om 
en rundkjøring er bred nok til å 
ha to biler ved iden av hveran
dre , å har rundkjøringen 2 kjø
refelt (i samme retning) elv om 
det ikke er oppmerket. 

RUNDKJØRING HVOR INN- OG 
UTFARTSVEGEN HAR 1 KJØRE

FELT I HVER RETNING 

RUNDKJØRING HVOR INN- OG 
UTFARTSVEGEN HAR 2 

KJØREFELT I HVER RETNING 
(ved Kanalbrua i Tønsberg) 



Tenk deg at den vegen om går 
rundt i rundkjøringen er rettet 
ut. Da har du en rett veg med 
trafikk bare fra ven tre (enveg -
kjørt). Når du kjører ut av den
ne skal du gi tegn på amme 
måte om når du vinger ut av 
en annen veg, dv . i god tid , 
men ikke å tidlig at det kan bli 
mi for tått. Du svinger alltid ut 
til høyre og kal da selvfølgelig 
gi tegn til høyre. 

Her i landet har du alltid vike
plikt ( kittet) når du skal inn i en 
rundkjøring. Du har vikeplikt for 
trafikk fra ven tre. Når vi tenker 
o rundkjøring vegen rettet ut , 
for tår vi og å at vi har vikeplikt 
for trafikk i alle feltene i rund
kjøringen. Det er kan kje mest 
intere ant i en tor rundkjøring, 
f.ek . ved KanaJbrua i Tønsberg . 
Når du kal inn i den rundkjørin
gen, har du vikeplikt for all tra
fikk fra ven tre , også den i 
inner te felt. 

For å kjønne hvordan man kal 
plas ere eg , kan det være hen
me ig å tenke på rundkjøringen 
eim et kry . Skal du til høyre 

eller rett frem, pla erer du deg i 
høyre felt eller til høyre i kjøre
feltet både inn mot rundkjøringen 
(kry et) og gjennom rundkjørin-

gen. Skal du til ven tre, pla e
rer du deg i venstre felt eller til 
ven tre i kjørefeltet både inn mot 
og gjennom rundkjøringen . Skal 
du til ven tre , pla erer du deg i 
ven tre felt eller til ven tre i kjø
refeltet både inn mot og gjennom 
rundkjøringen. Da må du imid
lertid kjøre ut i ytre felt i rund
kjøringen før du kal ut av den , 
helst rett etter at du har pa ert 
i te utkjøring før du kal ut 

(tenk rundkjøringsvegen rettet ut 
til en enveg kjørt veg). Når du 
kifter felt i rundkjøringen må du 

gi tegn og du har vikeplikt for 
annen trafikk om kjører parallelt 
med deg . 

Skal du rett fram i en rundkjø
ring hvor vegen inn og vegen ut 
har to kjørefelt , er det naturlig å 
kunne bruke begge feltene inn 
mot , gjennom og ut av rundkjø
ringen f.eks. rundkjøringen ved 
Kanalbrua i Tøn berg. 

Som i all annen trafikk ammen
heng oppveier skilt eller vegopp
merking de generelle regler. 
Også i forbinde! e med rundkjø
ringer brukes kilt/vegoppmerk
ing , da me t for å vi e hvordan 
man kal eller kan plas ere eg 
avhengig av hvor man kal vide
re. I rundkjøringen ved Kanal-

brua i Tøn berg er dette gjort 
for trafikk om kommer fra 
Kald nes. 

Statens vegve en Ve tfold, bil-
til ynet, har i 1990 satt i gang 
atferd regi tering og atferd infor
ma jon i be temte ammenhen
ger. Som før te moment valgte 
vi å regi trere og informere om 
atferd i rundkjøringer . Det har 
vi t eg at vært mange har en 
uheldig atferd. Bare 25% i Vest
fold kjørte tilfreds tillende . Vi 
har i denne ammenheng og å 
lagt opp til en uhøytidelig kon
kurran e mellom biltilsyn di trik
tene i Ve tfold. Tøn berg var det 
di triktet om vi te be t atferd 
ved første regi trering, men 
Larvik hadde tør t framgang fra 
før te til andre regi trering . Vi 
vil foreta en ny regi trering 
våren 1991 . La det gå sport i å 
kjøre fornuftig. Du kan gå foran 
med et godt ek empel ! Ek empe
let makt er tor , og du kan bi
dra til at det di triktet du bor i 
blir be t ved ne te regi trering. 

• 

HOVEDREGLER 
3-ARMET RUNDKJØRING 

O~~l 
lav fart -
plassering -

I blinklys 

- Kjør sakte inn mot og gjennom rundkjøringen. 
Lav fart gir sikkerhet og bedre flyt. 

- Vikeplikt for trafikk fra venstre når du skal 
inn i rundkjøringen . 

- Dersom det er plass til 2 biler i bredden, har 
rundkjøringen 2 kjørefelt, selv om det ikke er 
oppmerket. (De fleste rundkjøringer er så 
brede). 

- Vikeplikt ved skifte av felt i rundkjøringen. 

- Gi alltid tegn på riktig tidspunkt når du skal 
ut av rundkjøringen. (Se tegningene). 
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Olav Aa arbeidet ved 
Biltil ynet i Larvik i 
38 år, de ti siste som 
ta ;jon ;jef i en etat 
om er vidt for kjelli 

fra den han beg nte i 
i 1952. 

Blant bergingeniører 
og småkonger 
Statens bilsakkyndige på 50-tallet 

- Fenomenalt myndige! Sier Olav Aas, nylig avgått stasjonssjef ved 
Biltilsynet i Larvik om sitt første bilde av «De Bilsakkyndige» hjem
me i Trondheim. - jeg husker dem fra før krigen som fyrer med 
kappe, «leggingser», svære kjørehansker og kjørebriller. 



Olav Aas har arbeidet i Statens 
bilsakkyndige/Biltilsynet i 38 år, 
de siste 10 årene som stasjons
sjef i en etat om er vidt forskjel
lig fra den han begynte i i 1952. 

I den tida var «Den Bil akkyn
dige» måkonge i sitt di trikt. 
For å illu trere dette forteller 
Aa om itt eget før te møte med 
etaten, da han om 18-åring kul
le ta førerkort i 1941 : - Jeg had
de fått lånt en v.arebil på 
margarinfabrikken og kjørte 
rundt et kvartal med «den bil ak
kyndige». Og det gikk jo fint. 
Noe førerkort fikk jeg likevel ik
ke. Da vi parkerte bilen purte 
han nemlig : «Du vet du , hva er 
et vegkry ?» Jeg varte at jo det 
er et ted hvor to veger kry er 
hverandre eJJer noe ånt. Men 
det var han ikke tilfred med . 
«har du ikke le t den og den bo
ka - der er det en pe iell et
ning jeg tenker på! » - Nei jeg 
har ikke det, måtte jeg i. «Vel , 
kom tilbake når du har le t den» 
a «den bil akkyndige». Dermed 

måtte jeg få tak i boka og der le
te jeg: «Et vegkrys er et ted 

hvor to offentlige veger krys er 

hverandre eller møte ». Dermed 
bar det tilbake til «Den bil ak
kyndige» ne te dag. «Nå, har du 
le t boka, purte han». Da jeg 
bekreftet dette sa han «OK» og 
dermed fikk jeg førerkortet. Om 
han hadde «pro enter» på alget 
av denne boka, vet jeg ikke, men 
man kan jo lure! 

Aas arbeidet på bilverksted og 
om Jåfør før han begynte på in

geniørutdannelsen i 1947. 3. på
skedag 1952 begynte han om 
midlertidig bilsakkyndigassistent 
i lønnsklasse 7 (kr. 686,- pr. må
ned) i Larvik under Bilsakkyn
dig Leif A. Olsen. Statens 
bilsakkyndige i Larvik holdt den 
gangen til på en Gulf bensinsta
sjon i Nan etgata 102 ved Hov
landbanen. - «God kjennskap til 
biler og biltrafikk» var kravet tiJ 
den som skulle ansettes , og det 
mente jeg å oppfylle bra , sier 
Aas. Erfaringene fra bilverksted 
kom særlig godt med. Mange 
for økte å lure meg, men det vi-
te seg etterhvert at det ikke var 
å lett. 

- Av en eller annen merkelig 
grunn var «De Bilsakkyndige» på 
den tida ofte bergingeniører, sier 
Aa . Jeg tror også Leif A. Ol-
en hadde en lik bakgrunn. Ol
en var forøvrig på alle måter en 

hyggelig kar, men han kunne bli 

- Jeg husker dem som fyrer med 
kappe , «leggingser», svære kjø
rehansker og kjørebriller, sier 
Olav Aas om sitt første bilde av 
«De Bilsakkyndige» hjemme i 
Trondheim. (Tegning: Øystein 
Langdalen). 

tre set om det ble veldig mye 
folk på utsiden av skranken. «Ka 
e de' du ska», kunne han si på 
kav bergensk, og det var vel ikke 
akkurat en service-mined måte å 
møte folk på, vil vi vel si i dag. 

Helt fram til 1960 var det ra jo
nering på per on- og varebiler i 
Norge. Dette førte til at bilpar
ken tildel var gammel og ned-
litt. - I midten av 50-åra gikk 

det fortsatt mange biler fra 
30-tallet, blant annet en god del 
A-Ford'er på vegene i Larvik
di triktet, forteller Aa . De -
uten var det en del biler etter den 
ty ke okkupa jon makten om 
fort att gikk i trafikken. Et spe-
ielt trekk var de mange «avkap

pingene», per onbiler om var 
ombygd til varebiler ved at bak
etene var fjernet og la teplan 

var montert. 

- Ø t-Europeiske biler var ikke 
ra jonerte. Derfor var det mye 
Mo kwitch'er, Pobeda'er , 
Skoda' er osv. å se. Mosk
witch 'en å ut om en gammel 
Opel Kadett, en bil jeg kjente 
godt fra min tid på bilverk ted. 
Ru erne demonterte Opel
fabrikken i Ty kland og bygde 
den opp igjen ho eg elv. Pla
tetykkelsen var imidlertid langt 
større på den rus i ke utgaven 
og fremfor alt var fini hen en 
helt annen. 

- Det var en pe iell lukt i 
ø t one-bilene ier Aa , og ut
føre! en for øvrig var var min
dre elegant enn i biler fra vest. 
De om fikk anledning til å kjø
pe ra Jonerte biler valgte gjerne 
amerikanere. Etterhvert kom og-
å (vest)ty k bilindustri på fote 

igjen, og mange valgte også 
fran ke biler. 

- Statens bilsakkyndige had
de mye med rasjoneringen å 
gjøre? 
- Ja, en av oppgavene våre var 
å itte i den nemnda som hadde 
an varet for å dele ut li en ene. 
Dette var litt av et mareritt. Jeg ... 
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hadde aldri trodd at folk var å 
sjuke. Det var ikke gren er for 
hva de kunne finne på for å slip
pe gjennom nåløyet. Det var Ol-
en om att i nemnda ammen 

med en repre entant for bilbran
Jen og en om skulle være 

«nøytral». Jeg gikk gjennom alle 
øknadene og deltok som «ob er

vatør» på møtene. Det kunne 
dreie eg om flere hundre søkna
der og kan kje 10 - 25 biler til 
fordeling på hver av de to årlige 
tildelingene. 

- Hvordan var bilstandarden? 

- De nye bilene var jo bra, men 
på de eldre bilene var det mye 
elendighet. Vi var ærlig ute et
ter litte king-bolter og det var 
og å mye plunder med brem e
ne. Det var kjeve brem er og 
hull på brem eslangene og mye 
«lave pedaler». Ellers var gjen
gangerne dårlig bilgummi, rust 
og dårlige reflektorer. 

- Hvordan foregikk kontrol
lene? Det var vel andre forhold 
enn i dag? 

- Ja men vi var like mye ute 
på vegene om nå. Eller gjen
nomførte vi kontrollen under 
takutspringet på ben in tasjonen 
vår på Hovland. Den gangen 
måtte alle kjøretøyer om kulle 
omregi trere inn til tekni k kon
troll. Grav eller bukk hadde vi 
ikke, og det ble å gå med pake 
for å under øke det vi eller ikke 
kom til med hendene. Det gikk 
mye på erfaring og kjønn, ier 
Olav Aas. Du trengte ikke være 
noen trollmann for å finne ut om 
bilen holdt mål eller ikke. Ofte 
var det bare å ette eg bak rat
tet og prøvekjøre den, og det 
gjorde vi alltid den gangen. 

- Førerprøvene på 50-tallet, 
da? Var det fortsatt som i 1941 
da du skulle kjøre opp? 

- Ja, mer eller mindre. Kvali
teten på enkelte kjørelærere var 
å om å, og man trengte lett 

ikke ha hatt en eneste time for å 
frem tille eg. Det hendte flere 
ganger at kandidaten var å vak 

at jeg måtte overta rattet etter 
noen hundre meter og kjøre bilen 
tilbake til ta Jonen. Til å begyn
ne med foregikk og å ofte fører
prøven i biler uten ek tra 
pedal ett. Mange fra Stavern
leiren kjørte f.ek . opp i jeep, og 
der var det og å temmelig van
skelig for den om att ved iden 
av å få fatt i håndbrekket. Etter 
en ne tenulykke i et vegkrys un
der oppkjøringen att jeg meg al
dri inn i en bil uten ek tra 
pedal ett når jeg kulle kjøre 
førerprøve. Man behøver da ikke 
nødvendigvis ri ikere livet for 
7-800 kr. måneden! Jeg tror nok 
og å kjøre kolene i Larvik var 
gan ke glad for at koiebilene på 
denne måten kom inn i bildet for 
fullt. 

- Kunne hvem som helst star
te kjøreskole på den tiden? 

- Ja, tort ett var det jo lik. 
Etterhvert ble det likevel mer 
kontroll fra myndighetene ide. 
En nemnd fra Vegdirektoratet 
reiste land og strand rundt og 
kontrollerte både teori og prak-
is. Forre ten var det mange kjø

relærere om kvidde eg for å 
undervi e i teorien. De ville gjer
ne at vi bil akkyndige kulle ta 
den jobben for dem. Jeg hadde 
nok ad killig mange timer fra 
1956/57 og en tund utover. 

- På de eldre 
bilene var det 
mye elendighet. 
Vi var særlig ute 
etter slitte king
bolter og det var 
også mye plun
der med brem
sene. (Tegning: 
Øystein 
Langdalen) 

I 1952 da Aa kom til Staten 
Bil akkyndige i Larvik var det 
tre ansatte på kontoret: Den Bil
sakkyndige, hans midlertidige 
assi tent og en kontordame. Da 
Olav Aa gikk av med velfortjent 
pen Jon i hø t forlot han 25 med
arbeidere og arbeidskamerater. 
Dette forteller bare litt om den 
tore utviklingen som har kjedd 

i løpet av de 38 årene Aa har til
bragt i Staten bil akkyndige og 
Staten vegve en. 

Viktigere er kan kje den terke 
profe Jonali eringen om har 
kjedd i etaten og med kjøre kol

ene og vridningen fra statlig kon
trollorgan til ervice-inn tilt etat 
om er på det å gi veiledning og 

informa Jon om min t like vik
tig om å betjene ri et bak 
peilet. 

• 



Linjevalg i nordfylket 

300 år med variasjoner 
over samme tema 
I løpet av ett års tid begynner endelig 
anleggsarbeidene på nye f 18 gjennom nor
dre Vestfold. Dette skjer 25 år etter at arbei
det kom i gang med utredningen av det 
fremtidige hovedvegnettet i fylket («Vestfold
analysen» og 15 år etter at Kombinasjonslin
jen første gang ble lansert som løsning på 
problemene i nordfylket. I hele denne perio
den har vegstriden stått sentralt i fylkets po
litiske liv, og særlig har bølgene gått høyt 
om nye f 18 i nordre Vestfold. 

Ras ved Tvillingbru i mars 
1958. Fjellet har gitt Veg

vesenet og jernbanen mange 
bekymringer opp gjennom 

årene. 

Linjevalg di kusjonene i nordfyl
ket er langt fra av ny dato. I fle
re hundre år har problemstil
lingen mer eller mindre vært den 
amme, og den har dukket opp 

både i forbinde! e med veg- og 
jernbaneutbyggingen. Sentralt har 
hele tiden terrengforholdene og 
bo etning møn teret tått i de
batten . 

Holmestrandsfjellet og 
kystnært befolknings
grunnlag 
I Ve tfolder'n nr. 2/1978 fortel
ler Eilef Hellem om naturforhol
dene i nordfylket: «I en 
geologi k urolig periode for om
kring 300 millioner år siden var 
det det kjedde at en teil fjell
front ble dannet ( ... ), en fjell
front som kom til å dele av 
Sande og det som eller utgjør 
den helt nordre del av vårt fylke , 
fra den øndre og tørre del. 

Denne steile fjellvegg, som på et 
lengre parti nord for nåværende 
Holmestrand tuper bratt uti ha
vet, trekker seg om en mektig 
mur videre i nordvestlig retning 
og slakker etter hvert av ved at 
den flyter ammen med det mas-
ive fjellparti i ve tre deler av 

Sandebygda. Ingen steder lar 
denne fjellvegg eg kry e ved 
noe lavere punkt enn 175 meter 
over havet». 

Størstedelen av Vestfold befolk
ning bor i det relativt male om
rådet mellom nåværende E 18 og 
kysten. I vårt århundre er det 
denne delen av fylket om har 
ek pandert, noen vil i på be-
ko tning av de indre delene. 
Kommunika jon me ig har dette 
medført litt av et dilemma. Skal 
man legge forbinde! e linjen nær 
tett befolkede områder der tra
fikkgrunnlaget er tort , eller kal 
man velge linjer om kan kape 
muligheter til vek t i vakere ut
viklede områder? For hundre år 

iden ville forøvrig mange be
trakte fjorden og damp kipene 
om et fullgodt kommunikasjon -

middel for ky tbefolkningen. 

Den første 
kjørevegen 
Da de før te vegene kom var det 
de tekni ke problemene om vei
de tyng t. På lutten av 
1600-tallet ble en veg på ut iden 
av Holme trand fjellet, i følge 
Hellem, betraktet om en umu
lighet av Jarl berg-greven fag
folk. Man beholdt derfor det 
meget bratte opptrekket ( tigning 
l :3) fra tidligere tider ferd el -
åre fra Bogen og opp til Nordre 
Kleivan på platået (Anger 
kleiv). Denne forbinde! en er 
før te gang nevnt i kriftlig ma
teriale fra 1390-årene. Vegen 
fulgte å platået og kom ned i 
Våle lang det om nå er fylke -
veg 755, «Vålevegen». 

Da biskop Jen Nil øn gjorde 
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Den gamle vegen Langs Holme-
trandsfjellet. Vegen to ferdig i 

1793 og avløste da Angers kleiv 
som hovedferdsel åre i nord
fylket. 

in godt dokumenterte rei e mel
lom 0 lo og Larvik i 1593 valg
te han forøvrig «den indre linje». 
Fra Anger kleiv dro han følge 
ned gjennom Våle og Ramne 
lang det om nå er rik veg 35, 
og i dag kjent om nettopp 
«Bi pevegen». 

Før t i 1791-93 klarte man å for-
ere partiet lang fjellet fram til 

Holme trand. Herfra gikk vegen 
imidlertid fort att opp på platået, 
nå lang Søndre Kleiv om fikk 
en tigning på «bare» I :5. Herfra 
fort atte forbinde! en lang Våle
vegen om før. 

Jernbanestrid 
I 1860-årene tartet arbeidet med 
å få jernbane gjennom Ve tfold. 
Det var nærme t en elvfølge at 
banen kulle gå fra Tøn berg via 
Sandefjord til Larvik, kriver 
Svein Sando i « 100 år med 
Grev kaberne jernbane» (i «På 
poret» nr. 31 1981). Det var 

hvordan tra een kulle gå nord 
for Tøn berg det var delte me
ninger om. Bl.a. p.g.a. terk 
uenighet om linjevalget i nord
fylket og Horten området ble det 

ingen utbygging i 1870-årene. 
Myndighetene øn ket å at e på 
«Jarl bergbanen» men foreløpig 
ble banene i Ø tfold prioritert. 

I 1875 ble det lagt fram en Stor
ting propo i Jon om Ve tfold
banen. Her ble det pre entert tre 
linjealternativer i nordfylket: 
ky tlinjen Ramne linjen ( om 
kulle utnytte Tøn berg -

Eid fo -banen por fra Kronlia , 
dv . det om i dag er blitt til 
Bi pevegen) og Botnelinjen om 
ville gå fram til Hille tad
området og derfra tilbake til 
ky tnære trøk ved Nykirke. I 
klartek t: de tre hovedprinsippe
ne vi kjenner fra de i te 20 år 
di ku Jon om ny E 18 i nord
fylket. 

Innland linjen hadde utgang -
punkt i Drammen og fulgte den 
enere vedtatte linje fram til et 

punkt mellom Galleberg og San
de. Derfra kulle jernbanen følge 
terrenget kråning for å nå å 
høyt om mulig i Hanekleivene. 
Likevel måtte det lå en tunnel 
på ca. 1500 meter, hvilket ville 
fordyre anlegget i forhold til an
dre linjer. Tunnelen kulle kom
me ut ved Kjerrud i Hille tad og 
linjen gikk derfra fram til Hvit
ting rud og videre til Kronlia. 

Ky tlinjen ble til lutt foretrukket 
fordi den var billig t og fordi 
trafikkpoten ialet var tørre enn 
for Ramne linjen. Botnelinjen 
var et for øk på å kombinere 
hen ynet til de indre di trikter 
med hen ynet til hvor trafikken 
kunne bli tør t. Det ble utly t 
en ak jetegning for banen med 
de aktuelle alternativene. Tegnin
gen vi te at det helt klart var 
tør t intere e for ky tlinjen . 

Ve tfold-banen ble om ider åpnet 
i 1881. 

Ny veg -
«Ramneslinjen» 
sto sterkt 
Før t i 1926 ble vegen fra Hol
me trand og ydover til Nykirke 
åpnet. Nå hadde vegen tort ett 

Dårlig fjell og Liten plass mellom 
fjellveggen og sjøen nord for 
Holmestrand har hall innvirkning 
på amferdselen i nordfylket i 
mange hundre år. 

fått den tra een vi kjenner fra E 
18 i dag. Etter krigen økte tra
fikken jevnt og trutt på Sørland-
ke. I 1950 årene ble det Jan ert 

en tanke om en indre motorveg 
Sande - Hof - Lardal - Grenland. 
En lik veg ville redu ere kjøre
lengden til Eidanger og Sørlandet 
med nær 3 mil. Kombinert med 
dette tenkte man eg en forbind
e! e over Hanekleiva til Kronlia 
og lang Bi pevegen til Tøn -
berg. I mange år var et likt pro
gram alment ak eptert i fylket. 

Imen økte trafikken og dermed 
miljøproblemene i Holme trand. 
Fra rundt 1970 to di e helt 
entralt i vegdebatten i fylket. I 

1970 ble forøvrig og 
«Ve tfoldanaly en» lagt fram. 
Dette var en utredning om fram
tida hovedvegnett i fylket og 
den konkluderte bl.a. med at ny 
E 18 kulle bygge ut over 
Hanekleiva med forbinde! e til 
Bi pevegen. Året etter ble det til 
og med lagt fram en foreløpig 
hovedplan for denne veg trek
ningen. 

Holmestrands 
problemer 
måtte løses 
Etterhvert ble det imidlertid klart 
for Holme trand folk at en ny 
motorveg etter en «Ramne linje» 
ikke ville befri byen for de mi
ljøplagene man hadde måttet leve 



med i mange år. Nærmere un
der øket er vi te at en mye min
dre andel av trafikken enn det 
man hadde antatt, gjennom nit
tlig bare mellom 15 og 20%, var 
gjennomgang trafikk. En at ing 
på ny E 18 i indre Ve tfold ville 
og å gjøre det umulig å få reali-
ert en tunnellø ning i Holme
trand med de terkt redu erte 

rammene fylket ble fore peilet i 
70-årene. Ny E 18 måtte derfor 
legge nærmere Holme trand om 
man kulle få til kikkelig avla t
oing av entrum. Nå kom «Platå
vegen» på tapetet. Vegen tok av 
ved Haga eller Holm i Sande og 
tok opp på elve platået derfra. 
Etterhvert anbefalte veg jefen at 
platåvegen ble lagt til grunn. I 
Holme trand ble det dannet en 
prote tgruppe mot platåplanen. 
Samtidig arbeidet man for en 
lang tunnel utenom byen. 

I 1976 kom en ny og komplette
rende utredning om framtidig ho
vedvegnett i nordfylket. Nå 
dukket et nytt alternativ opp: 
Kombina jon -linjen. Linjen var 
om navnet ier et lag kompro

mi . Man kombinerte vegutlø -
ningen for indre Ve tfold med en 
veg om kunne avla te Holme-
trand by og nåværende E 18 
kikkelig. I tillegg ble vegen lagt 

bort fra torparten av tettbebyg
get en i Holme trand -området. 
Veg jefen to imidlertid fort att 
på «Platåvegen», men i 1977 
nudde han og gikk inn for 

Kombina jon linjen. Denne lin
jen ble i følge Hellem betraktet 
om «mer framtid rettet» enn 

«Platåvegen». Trolig er det en 
utbygging til fire felt man da har 
i tankene. 

Holme trand kjempet gjennom 
hele 70-taJlet for en lokal lø ning 
på miljøproblemene i bykjernen, 
og fikk etterhvert gjennom lag 
for itt krav om lang tunnel uten
om byen. Tunnelen ble åpnet i 
1983, og mange regnet nok da 
med at nye E 18 kom til å bli 
bygd lang jøen mellom Holme-
trand og Sande. Så lenge aken 

hadde ver ert for politi ke orga
ner i Ve tfold fylke hadde det 
imidlertid vært klart at man der 
øn ket at nye E 18 kulle gi 
kikkelig forbindet e til indre 

Vestfold. Utredningen av ny veg 
i lavlandet lang ky ten kom og-

Kombinasjonslinjen forener kystlinjen og innlandslinjens fordeler gjen
nom nordre Vestfold. Også da jernbanen ble planlagt i 1870-årene var 
denne Linjen aktuell. 

å til å vi e at denne ville bli å 
mye dyrere enn Kombinasjon -
linjen at den, til tro for at den 
ville være kortere, ville være 
mindre lønn om å bygge ut. 

Fjellet stenger -
fortsatt 
År aken til at den korte te vegen 
ville bli dyrere enn den leng te 
hadde naturligvi ammenheng 
med terrengforholdene lang 
Holme trand fjellet. Å føre fram 
en fire felt motorveg lang den
ne linjen amtidig om det kulle 
være pla til dagen E 18 og 
jernbanen (eventuelt utvidet til 
dobbelt por) ville være meget 
ko tbart. 

På ett og vi er ringen dermed 
tuttet. Rundt år 1700 gjorde 

Holme trand fjellet at det ble an-
ett om det umulig å føre Kon

gevegen fram lang jøen til 
Holme trand. I dag er det am
me fjellpartiet en medvirkende 
år ak til at nye E 18 legge på 
baksiden av Holme trand platået 
(og i tort ett amme linje om 
den man, bl.a. fordi den ble for 
ko tbar, forka tet i 1875 da jern
banen kulle bygge ). Hele tiden 
har bo etning og terreng vært 
med på å prege be lutningene. 
Ulike tider og ulik teknikk har 
gitt ulike re ultater, men de fa te 
punktene i di ku jonen har vært 
de amme gjennom 300 år. 
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Olav E. Krogstad - ny stasjonssjef ved Biltilsynet i Larvik: 

Førerprøvene til 
trafikkskolene? 
- Jeg er ikke fremmed 
for tanken at vi i framti
da kan utstede førerkort 
etter anbefaling fra tra
fikkskolene, sier Olav f. 
Krogstad, den nye sta
sjonssjefen ved Biltil
synet i Larvik. Riktignok 
ser jeg en del praktiske 
problemer ved en slik 
ordning i dag, men den 
ville ha frigjort store 
ressurser som vi kunne 
ha brukt bedre gjennom 
veiledning og tilsyn med 
trafikkskolene. 

Olav E. Krog tad begynte i 
tillingen om ta jon jef i 

Larvik i ept mber. Han var 
tidtiger an varlig for trafikk-
ek jonen ed ta jonen og 

overtok ta jon jef tillingen 
etter Olav Aa da han ble 
pen joni t. I Vegve enet er 
Krog tad og kjent om en 
ihuga mo joni t, med flere 
« tore tyrkeprøver» mellom 
Trondheim og 0 lo på amvit
tigheten. Den nye ta jon -
jefen tartet ved Biltil ynet i 

Bodø for 15 år iden. Etter to 
år kom han å til Vegdirekto
ratet hvor han arbeidet på 
vegtrafikkavdelingen i tre år. 
S ble det Larvik og trafikk-
ek jonen der for den blide og 

taleføre trønderen. 

Krog tad er opptatt av at Bil
til ynet må bli flinkere til å 
planlegge og legge opp arbei-

Olav Krog tad som er n rasjon Jef ved Biltils net i Larvik øn
sker seg bl.a. trafikkopplæring på hø koienivå. 

det etter m 1. Det er på denne 
bakgrunn han tenker eg tør
re at ing på veiledning enn 
p kontroll. - Der om vi vet 
ikkert at undervi ningen ele

vene har fått har vært god, er 
det ikke like nødvendig om i 
dag å bruke re ur er på å un
der øke om de har nådd 
målene. 

- Men ville ikke dette ende 
i billig alg på førerkort? 

- Slik itua jonen er i dag er 
fort att den offentlige fører
prøven viktig og nødvendig 
for å opprettholde et høyt nivå 
i opplæringen. Jeg kunne ten
ke meg å kople overføringen 
av førerprøven til trafikk kol-



ene med utviklingen av en 
trafikklærer kole på høy
koienivå. 

- tiller ikke en utvikling 
om den du ki erer på tra

fikk iden og å nye og tørre 
krav til Biltil ynet? 

- Jovi t. Jeg tror vi kommer 
til å e tadig flere med høye
re pedagogi k utdanning i 
trafikk ek jonene i Biltil ynet. 
Både kjøretøy- og trafikk iden 
må ha ine pe iali ter. Det er 
ikke lenger bare tale om å 
kontrollere om førerkort
kandidatene «kan kjøre bil». 
Vi må vurdere om de har 
nådd de ulike målene trafikk
undervi ningen legger opp til 
både p kunn kap -, hold
ning - og ferdighet iden. 

For å illu trere for kjellen 
forteller Krog tad om en eldre 
dame «Oppe fra landet» om 
fikk itt førerkort etter å ha 
tr.øket gjentatte ganger. 

- Jeg be temte meg for å gi 
henne «lappen» til tro for at 
hun kunne ha vært flinkere til 
både å rygge og lukeparkere. 
År aken var at hun oppfylte 
hovedmålene for trafikk
undervi ningen. Hun repre en
terte verken en fare eller en 
hindring for ine medtrafi
kanter. 

- Men hva med holdninge
ne kan trafikk kolene gjøre 
noe med dem? 

- Det er nok hegren et hva 
man kan få til i løpet av de 
timene trafikklærerne i dag 
har til di po i jon med eleven. 
De har nok heller ikke gode 
nok forut etninger for å gripe 
fatt i p ykologi ke og hold
ning me ige forhold ho 
elevene. Igjen kommer vi til
bake til behovet for å høyne 
kjørelærerne kompetan e. 

- Er det i det hele tatt rea
li ti k å få til holdning en
dringer i løpet av en kort 
kjøreopplæring periode? 
- Jeg tror vi må jobbe med 

holdning oppbyggende arbeid 
over lenger tid om vi virkelig 
kal e re ultater av det. Det 

er et tankekor at 90 - 95 3 
av elevene på videregående 
kole tar førerkort men de 

går på kolen. I dag fører det
te til konflikter med kolene. I 
tedet burde vi ha amarbeidet 
lik at trafikkopplæringen 

kunne kje i kolene regi. 
Drømmen er elvfølgelig å få 
trafikkopplæring inn i hele 
koieverket og og å i barne

hagene. 

- Det er kremmende at am
funnet tillater p r oner med 
vak yrke faglig bakgrunn å 

ferde med 40 tonn la t i et 
virvar av andre og mykere 
trafikanter ier Krog tad. 
Samtidig om tungbil j føren 
kan være i et veldig kry -
pre mellom hen ynet til an
dre trafikanter lojaliteten til 
eieren av bilen og knappe 
levering fri ter. 

Anne Gro John en får irt førerkort etter oppkjøring med Mathi
as Håke ård. Krog rad er ikkefremrnedfor tanke11 at biltil y11et 
re sur er i tørre grad rnå rette mor veiled11ing og ril yn med 
trafikk kolene. 

- Hva med kjøretøy iden, 
er utfordringene like tore 
der? 

- 903 av utfordringene lig
ger på trafikant iden. Så tor 
andel av trafikkulykkene har 
nemlig in år ak i forhold 
knyttet til menne ket oppfør-
e! i trafikken. Og å på den 

tekni ke iden er det mange 
forhold om kan tilbakeføre 
til jåføren. Ingen til varende 
yrke gruppe har f.ek . å lite 
opplæring om tungbil jå
føren. Egentlig trenger det 
ikke å dreie eg om mer enn 
14 dager - ikke lenger tid 
enn det et gitarkur tar! 

- Biltilsynet nye rolle om 
veiledere, kan den kombine
re med ccpoliti»-Oppgavene. 
Blir det ikke en rolle
konflikt her? 

- Vi må nok fort att ha «ri et 
bak peilet». Det ene uteluk
ker ikke det andre. Det mo
derne biltil ynet må ha dem 
begge. For 903 av befolknin
gen vil informa Jon og veiled
ning være nyttige tiltak, men 
de øvrige l 0 for tår o bare 
om vi er trenge. 

• 
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Vegetaten er ef ektiv 
og kostnadsbevisst, 
mener folk lest 

Historiene om late 
og ineffektive vegar
beidere har vært man
ge opp gjennom tidene. 
«32 måter å støtte seg 
på spaden på», sa folke
humoren om vegarbei
derens yrkesutøvelse. 
Myter har det vært nok 
av, og folks kunnskaper 
om hva vegetatens folk 
egentlig drev på med 
har vært heller små. 
Statens vegvesen Vest
fold har i løpet av 1990 
gjennomført en informa
sjonskampanje som har 
tatt sikte på å fortelle 
folk hvilke arbeids
oppgaver etaten har og 
hvordan de utføres. 
Intervjuundersøkelser vi
ser at kampanjen har 
hatt betydelig effekt, og 
at etaten etterhvert har 
ska ff et seg en høy stjer
ne som effektiv og kost
nadsbevisst i folk flests 
øyne. 

70 % av de purte varte før te 
uka i juli at effektiviteten i Sta
ten vegve en arbeid er vært 
god eller gan ke god . Før kam
panjen mente 56 % det amme. 
- Tallene vi er at myten om 
vegarbeideren om ineffektiv de
finitivt er avgått med døden , ier 
informa jon kon ulent Erik Tho-

STATENS VEGVESEN VESTFOLD 

rna en , og legger til at knapt 
n en merkelapp på en yrke grup
pe har vært mer urettferdig enn 
denne. Under øke! ene er fore
tatt av Opinion a om telefon-

intervju med et utvalg på 400 
per oner. 

Ne ten 2/i av de purte mener at 
vegetaten utnytter pengene på en 
vært god eller gan ke god måte. 



Før kampanjen var det noe under 
halvparten av de purte om 
mente det amme. En tilsvarende 
utvikling finner en i pør målet 
om folk mener vegve enet er 
flink eller mindre flink til å plan
legge arbeidet sitt. 

- Et av Staten vegve en pro
blemer i informa jon ammen
heng har vært at etaten har en 
for uklar identitet i folk bevi t
het , ier Thoma en. Dette har 
del hi tori ke år aker· vegetaten 
har lenge vevd i gren elandet 
mellom fylke og tat, del har 
det ammenheng med at mange 
av arbeid oppgavene til forvek -
ling ligner de kommunene tar 
eg av i folk nærmiljø. 

Uklarheten for terke av at eta
ten kan operere under mange 

for kjellige navn og benevne! er, 
og ofte titulere feil i pre en . 
Staten vegve en , Vegdirektora
tet , Veg jefen i Ve tfold, veg
kontoret, «fylket vegve en», 
«vegmyndighetene» er alle navn 
på amme etat. I tillegg kommer 
Biltil ynet om vært ~ vet er en 
del av Staten vegve en. Ikke 
rart folk bli forvirret! Da blir det 
enklere for NSB eller Tele
verket. 

Før gjennomføringen av informa
jon kampanjen var det 49 % av 

de purte om vi te at vegve e
net er en tat etat. Etter kampan
jen _var andelen kt til 56 % . 
- A ~ innarb idet etaten kor
rekte navn, Staten vegve en, i 

Informasjonskampanjen Statens 
Vegvesen Vestfold gjennomførte 
på forsommeren hadde betydelig 
effekt. 

folk bevi thet, er et viktig mål, 
ier Thoma en. Dette vil forenkle 

informa Jon arbeidet om etaten , 
og det vil og å gi folk et riktige
re bilde av hvor an varet ligger 
i veg ektoren og hvor man kal 
henyende eg når koen trykker. 
- A tyrke etaten identitet i 
folk bevis thet er alt å en for-
ut etning for bedret kommunika
jon mellom vegve enet og 

publikum og vice ver a. 

Informa jon kampanjen om eta
ten oppgaver og arbeid måter 
ble gjennomført de to i te må
nedene før åpningen av nye E 18 
i Sem. - Strategien var å knytte 
informa jon om etaten øvrige 
oppgaver til den terke medie
oppmerk omheten vi fikk i for
kant av og i forbinde! e med 
vegåpningen, ier Erik Thoma -
en. Anlegget i Sem an kuelig

gjorde de uten mange av våre 
terke te ider på en vært kon

kret måte. Vegen ble åpnet fire 
måneder tidligere enn planlagt og 

til en pri om var godt 
i am var med den bud

jetterte. Samtidig lø te 
denne veg trekningen et 

lenge følt problem for både 
befolkning og trafikanter. 

- Men er det egentlig å 
viktig hva folk et og me

ner om vegve enet? 

- Vi mener at det er viktig 
at folk har et riktig bilde av 

o og jobben vi gjør av flere 
grunner. For det før te har 
det betydning for våre an atte 

elvbilde og triv el, for det 
andre innvirker det på rekrutter

ingen til etaten og for det tredje 
har det betydning for vår evne 
til å kommuni ere med omgiv

el ene våre. 

- Men er det ikke et glan bil
de om blir pre entert? 

- Nei , på ingen måte. Gjennom 
hele kampanjen ble det lagt vekt 
på at informa jonen kulle være 
aklig og nøktern og olid for

anket i fakti ke forhold. Jeg tror 
ikke det er mulig å overbevi e 
folk om at vi er dyktigere epn 
det om fakti k er tilfellet. Ar a
ken til den po itive effekten av 
kampanjen tror jeg nettopp har 
vært at folk kunne knytte opply -
ningene i annon ene og bro jyre
ne til oppleve! er og e rfaringer 
de elv har hatt. 
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